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سخنگوی وزارت خارجه: 

 مذاکــرات 
هفته جاری برگزار می شود

  آمریکا وعده داده انتفاع اقتصادی ایران 
از برجام را تضمین کند

آرمان ملی: سخنگوی وزارت امور 
زمان  کرد:  اعلام  کشورمان  خارجه 
مسائل  مورد  در  مذاکرات  برگزاری 
باقی مانده برای لغو تحریم ها در یکی از 
کشورهای حاشیه خلیج فارس قطعی 
شده و ان شاءا... این مذاکرات در هفته 
جاری برگزار می شود. سعید خطیب زاده 
اعلام کرد که وزیر امور خارجه کشورمان 
امروز)دیروز( برای دیدار با مقامات ترکیه 
به این کشور همسایه سفر می کند و پس از 
آن عازم ترکمنستان می شود تا در نشست 
وزیران امور خارجه کشورهای حوزه خزر 
در عشق آباد شرکت کند. اهم اظهارات 
سخنگوی وزارت خارجه در ادامه آمده 

است:
 سفر وزیر خارجه به ترکیه اولین 
در سمت  للهیان  امیرعبدا آقای  سفر 
وزیر خارجه به این کشور همسایه است. 
ان شاءا... در روزهای آینده اجلاس سران 
برگزار  در عشق آباد  کشورهای خزر 
می شود و اجلاس وزرای خارجه مقدمه ای 

برای برگزاری این اجلاس است. 
 سفر آقای الکاظمی به تهران از پیش 
برنامه ریزی شده بود و در این سفر مقامات 
دو کشور در ارتباط با موضوعات دو جانبه و 
تحولات منطقه رایزنی و گفت وگو کردند. 
از جمله در مورد نقش مثبت و سازنده ای 
که بغداد در ماه های گذشته در مورد 
روابط ایران و عربستان ایفا کردند. آقای 
الکاظمی در سفر روز گذشته خود به 
تهران نکاتی را از طرف ریاض به ما منتقل 
کردند و بر اساس آنچه که شنیدیم طرف 
عربستانی این آمادگی را دارد که در سطح 
دیپلماتیک مذاکرات بین دو کشور ارتقا 
پیدا کند. به زودی این مذاکرات در بغداد 
در سطح دیپلماتیک برگزار می شود و 

تاریخ آن معلوم می شود. 
  از قبل توافقاتی بود که مقدمات سفر 
هیات های فنی دو کشور ایران و عربستان 
برای بازدید از سفارتخانه های دو کشور 
فراهم شود که ان شاءا... همه آنها طی 

روزهای آتی پیگیری و انجام می شود. 
 زمان قطعی برگزاری مذاکرات رفع 
تحریم ها قطعی شده و مکان آن نیز تقریبا 
مشخص است و ان شاءا... در چند ساعت 
آتی تصمیمات نهایی در این زمینه اعلام 
خواهد شد. ان شاءا... یکی از کشورهای 
حوزه خلیج فارس میزبان این گفت وگوها 
خواهد بود و این گفت وگوها طی روزهای 
آتی و در همین هفته انجام می شود و 
شاید مکان برگزاری این مذاکرات با توجه 
به رایزنی و گفت وگوهایی که در حال 
انجام است تا پایان امروز به صورت دقیق 

مشخص و اعلام شود. 
  آقای بورل تلاش جدی کرد که 
مذاکرات ادامه پیدا کند و ما از نقش 
تسهیل گری اتحادیه اروپا و آقای بورل 
در این زمینه قدردانی می کنیم. بعد 
از قطعنامه اخیر شورای حکام آژانس 
آقای بورل در تماس هایی که داشتند 
تلاش جدی کردند که این مذاکرات ادامه 
پیدا کند. در تماسی که آقای بورل هفته 
پیش با آقای امیر عبداللهیان داشتند این 
درخواست را مطرح کردند که گفت وگوها 
بر اساس بسته پیشنهادی ایران که قبل 
از قطعنامه شورای حکام ارائه کرده 
بودیم، پیش برود. وزیر خارجه در همین 
چارچوب از آقای بورل دعوت کرد که به 
تهران بیایند تا در این سفر پاسخ واشنگتن 
به این بسته مورد بررسی قرار بگیرد در 
سفر آقای بورل به تهران گفت وگوهای 
مفصلی بین ایران و ایشان انجام گرفت 
آقای بورل نظر طرف آمریکایی را منتقل 
کرده است و ایشان گفتند که آمریکا تعهد 
داده که در چارچوب قطعنامه 2231 
شورای امنیت سازمان ملل عمل کند. 
به تعهدات خود در این زمینه پایبند 
باشد و چرخه انتفاع اقتصادی ایران از 
احیای برجام را تضمین کند و موضوعات 

اختلافی نیز مورد بررسی قرار بگیرد.
 آمریکایی ها بارها نشان دادند که تا 
چه میزان قابل اعتماد هستند. آنها بارها 
نشان دادند که از همه ابزارها استفاده 
می کنند تا به تعهداتشان عمل نکنند 
و محتوای مذاکرات را خالی کنند. ما با 
قاطعیت و جدیت این مذاکرات را با فرض 
عدم اعتماد قطعی به آمریکایی ها جلو 
بردیم. بزرگ ترین تضمین برای ملت 
ایران توانمندی های خودش است طرف 
مقابل یک بار از برجام خارج شد و در 
مقابل نیز دید که ما در هیچ حوزه ای یک 
گام هم عقب نمی نشینیم و اگر امروز 
قدم های بیشتری را بر نمی داریم از باب 
نتوانستن نیست از باب نخواستن است 
و ما می توانیم قدم های بیشتری برداریم. 
آنچه که تضمین ذاتی است توانمندی های 
ملت ایران است البته تضامین مختلف 
در این توافق دیده شده ما در مورد آنها 
حساس هستیم و این ها باید جمع بندی 

و نهایی شوند. 

آرمان ملی – مطهره شفیعی: پس از تغییر 
در مدیریت سازمان اطلاعات سپاه موضوعاتی 
منتشر شد که تا پیش از این به صورت کامل 
تایید نشده بود. در 13 سال حضور حسین 
طائب در سازمان اطلاعات سپاه پرونده های 
زیادی بررسی و افرادی به عنوان متهم و مجرم 
شناخته شدند. پرونده اسفندیار رحیم مشایی 
از جمله این پرونده ها است.  21 شهریور سال 
97 بود که رئیس وقت کل دادگستری استان 
تهران بیان کرد: در سه فقره عنوان اتهامی 
رحیم مشایی در اتهام اول دایر بر اجتماع و 
تبانی برای ارتکاب جرم علیه امنیت ملی به 
۵ سال حبس و در رابطه با تبلیغ علیه نظام 
به تحمل یک سال حبس و به اتهام توهین به 
مقامات قضائی به سبب انجام وظیفه به ۶ ماه 
حبس محکوم شد و دو تن از مقامات قضائی از 
وی شکایت کرده اند. وی جمع حکم مشایی را 

۶ سال و ۶ ماه عنوان کرد. 
 دستاورد اتهام به سطوتی؟

اکنون برخی سایت ها مدعی انتشار اخبار 
دیگری از پرونده مشایی و اتهام زنی به 
مرحوم پریوش سطوتی در قالب »مصادیقی 
از دستاوردهای اطلاعات سپاه در 13 سال 
گذشته« شده اند. جهان نیوز روز گذشته نوشت: 
»یکی از مهم ترین و پیچیده ترین اقدامات 
اطلاعات سپاه، دستگیری فردی به نام پریوش 
سطوتی، همسر دکتر حسین فاطمی است، 
به گونه ای که با پیگیری های صورت گرفته از 
سوی دولت و توسط سفارت ایران در انگلیس، 
پای این شخص به دولت احمدی نژاد باز می شود 
و با این استدلال که من ایران را دوست دارم و 
احمدی نژاد و مشایی فرزندان من هستند، 
ارتباطات نزدیکی میان خانواده مشایی و 
پریوش سطوتی ایجاد می شود، به گونه ای که 

پریوش سطوتی با اتصال بسیاری از جاسوس ها 
و افراد در شبکه نفوذ به اسفندیار رحیم مشایی، 
مقدمات اهداف MI۶ در داخل ایران را تسهیل 
و فراهم می کند. یکی از مواردی که سطوتی در 
آن نقش مهمی داشته است، برگزاری همایش 
ایرانیان خارج از کشور است که به این بهانه، 
پای سلطنت طلبان در کشور باز می شود و 
کار به جایی می رسد که این افراد مدعی و 
طلبکار اموال و حقوق ازدست رفته خود در 
ایران می شوند. با توجه به اسناد منتشرشده، 
پریوش سطوتی از قبل از انقلاب، با ساواک 
ارتباط عمیق و خاصی داشته است و بلافاصله 
بعد از کشته شدن همسرش توسط عوامل 
شاه، با بعضی از مسئولان ارشد دربار و حتی 
شاه پهلوی ارتباط نزدیک می گیرد که بعضی 
از اسناد آن منتشرشده است و از همان زمان 
به کشور انگلیس نقل مکان می کند و تحت 
آموزش های خاص امنیتی قرار می گیرد. یکی 
از نکاتی که درباره پریوش سطوتی باید به آن 
اشاره شود، وظیفه اتصال افراد شبکه نفوذ به 

دولت احمدی نژاد و شخص مشایی بوده است.«
 پریوش سطوتی مجرم بود؟

کمی بعد حقیقت مشخص شد و در اسفند 
9۶ سفیر ایران در انگلیس از آزردگی همسر 
دکتر فاطمی، وزیر خارجه  دولت دکتر مصدق، 
از خبر غیرواقعی که برخی رسانه های اصولگرا 
درباره  نوع رابطه  او و رحیم مشایی منتشر 
کرده اند، خبر داد. حمید بعیدی نوشت: »با 
استقرار اینجانب به عنوان سفیر ایران در 
لندن، در موقعیتی به مناسبت لزوم تقدیم 
هدیه ای که برای ایشان از سوی وزارت امور 
خارجه جهت بزرگداشت مقام دکتر فاطمی 
وزیر خارجه دولت ملی ایران به سفارت ارسال 
شده بود، از ایشان به سفارت دعوت به عمل 
آمد. در ذیل سخنان خود، به سفری هم که 
در دوران ریاست جمهوری آقای احمدی نژاد 
و به دعوت آقای مشایی به تهران داشت نیز 
اشاراتی نمود و از مشکلات غیر قابل پیش بینی 
خود در این سفر نیز مطالبی نقل نمود. اتفاقا 
از ناراحتی های بسیار ایشان از آثار این سفر، 

یکی نشر اخبار غیرواقعی در آن زمان نسبت به 
تلاش او برای آزادساختن اموال و املاک توقیف 
شده او بود که کاملا غیرواقعی بود، چون اصلا 
وی اموال و املاکی نداشت و ندارد و دیگری 
تقدیم دفترچه ارزشمند خاطرات مرحوم دکتر 
فاطمی به آقای احمدی نژاد بود که با گذشت 
زمان هیچ گاه دیگر نتوانست از آن خبری بگیرد 
که در دست چه کسی قرار دارد و از این بابت 
بسیار ناراحت بود و می گفت کاش این دعوت را 
قبول نمی کردم و به این سفر نمی رفتم.« او در 

اول اسفندسال گذشته درگذشت. 
 هدف اصلی دلواپسان چیست؟

بدون شک یکی از اقدامات اطلاعات سپاه 
برنامه ریزی  از  جلوگیری  و  شرایط  رصد 
گروه های معاند برای ضربه به بخش های 
از مرحومه  مختلف کشور است و تحقیق 
سطوتی از سوی این نهاد موضوع عجیب و 
غریبی  نیست اما برخی رسانه ها و افراد دلواپس 
منافع خود را در ماهی گیری از آب گل آلود 
تعریف کرده اند. این جریان هنوز هم در حال 
سوءاستفاده از شایعات دروغی است که در زمان 
حضور همسر دکتر فاطمی در ایران مطرح کرده 
بودند. اما آنچه بیش از همه در مطالب اخیر 
سایت های دلواپس به ذهن خطور می کند، 
هشدار به جریان احمدی نژاد است. به هر حال 
پریوش سطوتی درگذشت و پرونده اتهام زنی 
به او هم بسته شد اما تاکید بر اینکه »پریوش 
سطوتی با اتصال بسیاری از جاسوس ها و افراد 
در شبکه نفوذ به اسفندیار رحیم مشایی، 
مقدمات اهداف MI۶ در داخل ایران را تسهیل 
و فراهم می کند.« می تواند یک امتیاز برای 
جریان احمدی نژاد باشد که در دوره حضورشان 
در دولت توانستند زمینه را برای حضور همسر 

دکتر فاطمی فراهم کنند. 

آرمان ملی-  حمید شجاعی: منطقه خاورمیانه همواره 
دستخوش تغییر و تحولات و بعضا تنش هایی بوده که همواره این 
منطقه را که به لحاظ ذخایر نفت و گاز از بیشترین منابع برخوردار 
بوده پراهمیت کرده است. اما شاید یکی از مهم ترین مسائلی که 
طی چند سال اخیر در منطقه بروز و ظهور داشته بحث روابط 
ایران و عربستان بوده است. روابطی که از دی ماه سال 94 با حمله 
به سفارت عربستان از سوی برخی نیروهای خودسر به تیر گی 
گرایید و به قطع روابط سیاسی و دیپلماتیک طرفین منجر شد. 
این در حالی است که طی این سال ها بارها صحبت  در خصوص از 
سر گیری روابط با عربستان به میان آمده اما هر زمان به دلایلی این 
اتفاق نیفتاده تا اینکه با پالس های مثبتی که از سمت هر دوطرف رد 
و بدل شد از سال گذشته مذاکراتی میان طرفین برای احیای روابط 
آغاز شد. در این میان نباید از نقش عراق به عنوان کشور میانجی 
میان تهران و ریاض به سادگی گذشت. چرا که عراقی ها تمام تلاش 
خود را برای احیای روابط طرفین به کار گرفته اند و مذاکرات نیز از 
سال گذشته تاکنون به میزبانی بغداد در جریان بوده است. عراقی ها 
سعی کرده اند که با میانجی گری و وساطت حجم تنش ها بین ایران 
و عربستان را کاهش دهند و رقابت مخرب موجود بین دو کشور که 
اثرات آن بر کل منطقه است را به نوعی مدیریت کنند و همچنین از 
این طریق، نقش خود در تحولات منطقه را افزایش دهند و جایگاه 
پیشین عراق را هم به نوعی بازسازی کنند. لذا در راستای همین 
تلاش ها از فروردین 1400 گفت وگوهای ایران و عربستان آغاز 
شد و تا شهریور 1400 چهار دور از مذاکرات بین تهران و ریاض در 
بغداد برگزار شد ولی بعد از آن به دلیل برخی تحولات در منطقه 
و تاثیر مستقیم آن بر مواضع تهران و ریاض و نقش آفرینی مخرب 
برخی عوامل ثالث در ایجاد مانع در پیشبرد این مذاکرات، وقفه ای 
تقریبا شش ماهه در این روند ایجاد شد و نهایتا در روزهای ابتدایی 
اردیبهشت ماه امسال  دور پنجم این مذاکرات در فضایی نسبتا 
مثبت در عراق برگزار شد و به نظر می رسد که با توجه به مساعد 
بودن فضا میان دو طرف طی ماه های آینده بتوانیم شاهد دور 
تازه مذاکرات میان ایران و عربستان باشیم که به عقیده برخی 
تحلیلگران مسائل منطقه، این دور از مذاکرات می تواند بازگشایی 
سفارتخانه ها و احیای روابط سیاسی و دیپلماتیک را به همراه 
داشته باشد.  این در حالی است که شامگاه شنبه مصطفی الکاظمی 

نخست وزیر عراق بعد از سفری دو روزه به عربستان و انجام »ملاقاتی 
گرم« با محمد بن سلمان ولیعهد سعودی در جده راهی تهران شد 
تا با مقامات ایران در مورد تحولات منطقه از جمله آخرین تحولات 
روابط پرفراز و نشیب تهران- ریاض رایزنی کند. در همین خصوص 
نیز روز یکشنبه با رئیس جمهور کشورمان دیدار و گفت وگویی در 
خصوص مسائل مختلف منطقه از جمله روابط ایران و عربستان 
داشت. به نظر می رسد با توجه به صحبت های منتشر شده از 
گفت وگوهای رئیس جمهور ایران و نخست وزیر عراق، از محورهای 
اصلی رایزنی ها بین مقامات دو کشور در این سفر موضوع روابط 
ایران و عربستان و همچنین افزایش تلاش ها برای ادامه برقراری 
آتش بس در یمن بوده است. چه اینکه در جریان گفت وگوی شامگاه 
یکشنبه الکاظمی با امیرعبداللهیان وزیر خارجه کشورمان موضوع 
ادامه مذاکرات ایران و عربستان و فراهم کردن مقدمات برای دور 
ششم این مذاکرات از محورهای اصلی رایزنی دو طرف بود. حال 
باید دید که مذاکرات دور جدید چه زمانی بر گزار شده و روابط دو 

کشور از کی عادی سازی خواهد شد. 
  ایران جز خیر برای منطقه نمی خواهد

وزیر امورخارجه کشورمان، از تلاش های عراق برای تقویت 
عنصر گفت وگو و نقش سازنده این کشور در معادلات منطقه ای 
و گفت وگوی میان جمهوری اسلامی ایران و عربستان قدردانی 
کرد. حسین امیرعبداللهیان در دیدار با مصطفی الکاظمی نخست 
وزیر عراق که در تهران بسر می برد، آخرین تحولات منطقه و 
موضوعات مرتبط با روابط دوجانبه را مورد بحث و تبادل نظر قرار 
داد. وزیر امور خارجه کشورمان با اشاره به برقراری آتش بس در 
یمن بر حمایت کشورمان از تداوم آتش بس و لزوم پایان محاصره 

انسانی در این کشور تاکید کرد. وی افزود: جمهوری اسلامی 
ایران راه حل مشکلات منطقه را از درون منطقه می داند. رئیس 
دستگاه دیپلماسی از تلاش های عراق برای تقویت عنصر گفت وگو 
و نقش سازنده این کشور در معادلات منطقه ای و گفت وگوی میان 
جمهوری اسلامی ایران و عربستان قدردانی کرد. امیرعبداللهیان 
بیان کرد: جمهوری اسلامی ایران جز خیر برای منطقه نمی خواهد 
و از بازگشایی سفارتخانه ها در پایتخت دو کشور حمایت می کند. 
وزیر امور خارجه کشورمان با اشاره به مشترکات دو کشور ایران و 
مصر، تقویت مناسبات فی مابین تهران و قاهره را به نفع منطقه و 
جهان اسلام خواند. مصطفی الکاظمی نخست وزیر عراق نیز در این 
دیدار بر جایگاه و نقش جمهوری اسلامی ایران در تحولات منطقه و 
در قرابت با عراق تاکید کرد. نخست وزیر عراق اظهار کرد: عراق برای 
توسعه مناسبات دوجانبه با جمهوری اسلامی ایران جدی است و به 
نقش اطمینان بخش خود در منطقه ادامه می دهد. الکاظمی ضمن 
تاکید بر توسعه همه جانبه روابط و ضرورت رفع موانع احتمالی 
افزود: به تلاش های خود برای تقویت گفت وگو و همکاری های 

منطقه ای ادامه خواهم داد. 
 عربستان برای احیای روابط گام عملی بردارد

یک تحلیلگر مسائل خاورمیانه با اشاره به سفر نخست وزیر 
عراق به تهران اظهار داشت: سفر مصطفی الکاظمی به تهران 
و گفت وگوی وی با مقامات کشورمان در این شرایط حساس 
منطقه ای و بین المللی از اهمیت بسیاری برخوردار است. آقای 
مصطفی الکاظمی برای تقابل با جریان سازی علیه ایران و همچنین 
نزدیک ساختن دیدگاه های ریاض و تهران به تهران سفر کرده 
است.  حسن هانی زاده به »آرمان ملی« گفت: از اردیبهشت ماه سال 
گذشته ۵ دور مذاکره در بغداد با اشراف دولت مصطفی الکاظمی 
صورت گرفته و پیشرفت هایی حاصل شده و اخیرا هم عربستان 
اظهار تمایل کرده که به نوعی حاشیه امنی در منطقه داشته باشد و 
ایران هم گامی به سمت عربستان بردارد. وی افزود: آقای مصطفی 
الکاظمی نیز در سفر اخیر خود به عربستان موضوع بازگشایی 
سفارتخانه های عربستان و ایران در پایتخت های دو کشور و برقراری 
روابطه سیاسی و دیدار وزرای خارجه ایران و عربستان در بغداد هم 
با مقامات ایرانی و سعودی مطرح کرده که توافقاتی میان دو کشور 
برای نزدیک شدن به هم صورت گرفته است. این تحلیلگر مسائل 
جهان عرب تصریح کرد: ایران این آمادگی را دارد که با عربستان 
رابطه برقرار کند اما عربستان باید در این خصوص گام عملی بردارد 
و از جریان سازی و اتخاذ شیوه های تهاجمی علیه ایران دست بکشد. 
به طور کلی پیروزی مصطفی الکاظمی در برقراری رابطه میان ایران 
و عربستان می تواند در تثبیت جایگاه او به عنوان نخست وزیر در 

عراق موثر باشد.  

»آرمان ملی« تحولات پیرامون روابط ایران و عربستان را بررسی می کند 

احیای روابط تهران-  ریاض در آینده نزدیک؟
   حسین امیر عبداللهیان: از بازگشایی سفارتخانه های ایران و عربستان در دو کشور حمایت می کنیم 

هدف از بازنشر پرونده مشایی چیست؟

بهنامسطوتی؛بهکاماحمدینژادیها
مرتضی مکی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 
شرایط برای توافق مهیا شده است

   از طریق همکاری اقتصادی می توان
 توافق برجام را پایدار کرد

آرمان ملی- علیرضا پورحسین: نماینده ویژه 
آمریکا در امور ایران و سرپرست تیم مذاکره  کننده 
آمریکا، روز دوشنبه راهی قطر شد و با وزیر امور خارجه 
قطر دیدار کرد. همچنین علی باقری کنی، معاون وزیر 
امورخارجه ایران و سرپرست تیم مذاکره  کننده ایران 
روزهای 2۸ و 29 ژوئن برای مذاکرات برجامی در دوحه، 
پایتخت قطر خواهد بود. این شنیده ها در پی این مطرح 
می  شود که جوزپ بورل، مسئول سیاست خارجی 
اتحادیه اروپا و تسهیل گر مذاکرات برای رایزنی جهت 
برطرف کردن آخرین موانع باقی  مانده در زمینه از 
سرگیری مذاکرات احیای توافق هسته ای به تهران سفر 
کرده و با وزیر امور خارجه ایران رایزنی کرد. در راستای 
بررسی آخرین تحولات پیرامون برجام، »آرمان ملی« 
گفت وگویی با مرتضی مکی، تحلیلگر ارشد مسائل 

سیاست خارجی داشته است که در ادامه می خوانید: 
 با توجه به اینکه احیای برجام بار دیگر از 
شانس زیادی برخوردار است، آیا مساله تضمین 
که به آن اشاره شده می تواند جنبه های خاصی 

پیدا کند؟
با وجود قواعدی که در حقوق بین الملل وجود دارد 
اما باید نگاهی واقع  گرایانه به تاریخ و مناسبات کشورها 
داشت که نشان می  دهد در نهایت قدرت تعیین  کننده 
مسائل دیگری است و کشورها نیز تلاش می  کنند با 
افزایش قدرت سخت و نرم، همچنین با توجه به فرصت  ها 
و توانایی  های خود هم از حقوق بین الملل بهره ببرند 
و هم در صورت نیاز از قدرت خود خارج از محدوده 
قوانین استفاده کنند. برخی از کشورها به سادگی قوانین 
بین الملل را زیر پا می گذارند. در مقابل قوانین و نهادهای 
بین المللی نیز نمی  توانند جلوی آنها را بگیرند. بسیاری 
از پیمان  های بین المللی محدودکننده قدرت هستند 
اما کشورهای قدرتمند برخی از مفاد این پیمان ها را 
رعایت نمی  کنند. به عنوان مثال براساس ان پی تی 
کشورها می  توانند دستاوردهای علمی و هسته  ای خود 
را گسترش دهند اما کشورهای غربی ایران را از این کار 
منع می  کنند و به طرق مختلف تلاش می  کنند مقابل 
کشورمان بایستند. علاوه بر این در ان پی تی گفته شده 
که قدرت ها باید به سوی خلع سلاح کامل هسته ای بروند 
اما قدرت های هسته  ای حاضر به خلع سلاح نیستند و 
با اتکا به قدرت و در چارچوب منافع به این قانون عمل 
نمی کنند. باید توجه داشت که باید به سمت توافق 
پیش رفت زیرا هیچ توافقی نمی تواند تضمین خاصی 

داشته باشد. 
 یعنی این احتمال وجود دارد که در سال 2025 
همان اتفاقات زمان ترامپ در قبال برجام رخ دهد؟

ترامپ حقوق بین الملل را نقض کرد و نه تنها از 
برجام خارج شد بلکه بسیاری از توافقنامه های جهانی 
را نقض کرد و هیچ کشوری نتوانست جلوی او را بگیرد. 
تحریم  های ثانویه ترامپ علیه ایران ناقض حقوق 
بین الملل است اما بسیاری از کشورها با هزینه و فایده 
کردن منافع خود رابطه خود را با ایران قطع کردند. این 
موضوع را باید در تصمیم  گیری های سیاسی مدنظر قرار 
داد و نباید تنها به حقوق بین الملل تکیه کرد، باید با 
توجه به شرایط تصمیم  گیری کنیم. دونالد ترامپ این 
موضوع را نشان داد که آمریکا تعهدی به توافقات خود 
ندارد. در مذاکرات اخیر نیز راهی که می تواند تضمینی 
برای باقی ماندن در برجام باشد این است که هزینه  های 
خروج آمریکا را بالا ببریم. ما باید از فرصت باقی  مانده 
دولت بایدن استفاده کنیم و با حفظ سانتریفیوژها و بقیه 
دستاوردهای هسته ای خود بتوانیم در صورت خروج 
مجدد آمریکا، برنامه هسته ای خود را ادامه دهیم. این 
دستاوردها، ابزارهای قدرتمندی در جهت تضمین توافق 
احتمالی هستند. علاوه براین اگر شرکت های غربی وارد 
کشورمان شوند و در ایران سرمایه گذاری کنند دولت های 
بعدی تحت فشار این شرکت  ها قرار می گیرند و به 
دلیل منافع شرکت های خود به سادگی از برجام خارج 
نمی  شوند. آمریکا و حامیانش تلاش می  کنند توپ را در 
زمین طرف مقابل بیندازند. باید دید نهایتا گفت وگوهایی 
که بر سر میز مذاکره انجام می  شود، چه خروجی خواهد 
داشت اما با توجه به اینکه ایران کشوری بزرگ و قدرتمند 
در منطقه و حتی جهان است، می  تواند از فرصت  ها و 
قدرت خود برای حفظ منافع ملی بهره کامل ببرد و در 

مقابل خواسته  های غیرقانونی بایستد. 
 آیا در این دور از مذاکرات چشم اندازی برای 

توافق نهایی می توان متصور بود؟
مجموعه تحولاتی که از سوی ایران و از سوی 
طرف  های دیگر برجام طی یک هفته گذشته ایجاد شده 
به نظر می  رسد چشم  انداز خوشبینانه  تری نسبت به ادوار 
گذشته مذاکرات دارد. از ویژگی  های دور جدید مذاکرات 
این است که پیشنهادهای طرفین روی میز است و طرفین 
باید پیرامون آن به بحث و گفت وگو بپردازند. پیش از این، 
دولت  های اروپایی و آمریکا واکنش شدیدی نسبت به 
خواسته های ایران درخصوص رفع تحریم  ها و همچنین 
تعهدات مطرح کردند و در عرصه رسانه  ها و موضع 
گیری  های رسمی از سوی این دولت  ها این  گونه عنوان 
شد که ایران قصد ندارد به توافق برسد و درخواست های 
فرابرجامی مطرح می کند. این در حالی است که به نظر 
می رسد این معضلات برطرف شده است. جمع  بندی 
پیشنهادهای جدید از سوی ایران و ارائه پیشنهادات 
آمریکا نشان می  دهد متن پیش رو ترکیبی است. این 
ابتکار عمل و میانجی ها باعث شد هم بهانه های کشورهای 
غربی برای نادیده گرفته شدن حقوق ایران رفع شود و هم 
مواضع رسمی ایران و دولت سیزدهم در روند مذاکرات مد 
نظر قرار گیرد. به نظر می  رسد ترکیبی از این دو ملاحظه، 
نشانه  ای از چکش  کاری برای رسیدن طرف های غربی 
و ایران به یک متن مشترک برای پیشرفت مذاکرات 
باشد و این احتمال بسیار پررنگ است که پس از فراز و 

نشیب های فراوان بالاخره به توافق رسید. 

  
تکـرار متروپـل 

بـا  حذف آزمایش 
ژئوتکنیک خاک !؟

 سرنـوشت
  طرح صیــانت 

مبهـم است

  
 استیضـاح

  از دستــور کـار 
خـارج   شد

عضو کمیسیون صنایع مجلس، گفت: بعد از حضور آقای 
فاطمی  امین در کمیسیون صنایع، تعدادی از نمایندگان 
استیضاح کننده امضای خود را پس گرفتند و استیضاح از نصاب 
افتاد.سیدجواد حسینی کیا عضو کمیسیون صنایع مجلس 
شورای اسلامی در گفت وگو با خبرنگار با اشاره به حضور وزیر 
صمت در جلسه کمیسیون صنایع مجلس، گفت: بعد از حضور 
آقای فاطمی امین در کمیسیون صنایع و پاسخ ایشان به سؤالات و 
ابهامات نمایندگان، تعدادی از نمایندگان استیضاح کننده امضای 
خود را پس گرفتند.وی گفت: نمایندگان استیضاح کننده به 
هیئت رئیسه اعلام کردند که استیضاح دیگر نصاب قانونی لازم را 

ندارند و بنابراین باید از دستور کار مجلس خارج شود

سرنوشت طرح صیانت چه شد؟ این سوالی است که هنوز 
پاسخی به آن داده نشده. نایب رئیس کمیسیون اصل 44 
مجلس گفت: سرنوشت طرح صیانت مبهم است. طرح صیانت، 
به شورای عالی فضای مجازی ارجاع شده است. غلامرضا 
نوری اظهار کرد: یک ماه قبل درجریان بررسی طرح شفافیت، 
پیشنهاد دادم تا جلسات، نظرات و آرای شورای عالی فضای 
مجازی شفاف شود که تصویب نشد و پشت سرش هم در 
هفته گذشته تصمیما ت شورای عالی فضای مجازی از هرگونه 
دادخواهی و شکایت افراد و اشخاص مصون شد. نوری افزود: با 
این حال می توان گفت طرح صیانت سرنوشتش برای ما مبهم 

و نامعلوم است که چه اتفاقی برایش خواهد افتاد. 

روز گذشته رئیس کمیته عمران شورای شهر تهران از 
پیشنهاد حذف آزمایش های ژئوتکنیک خاک در راستای 
کاهش زمان صدور پروانه ساختمانی انتقاد کرد. حجت الاسلام 
محمد آقامیری در تذکر پیش از دستور خود در جلسه شورای 
شهر تهران با بیان اینکه حادثه متروپل زنگ خطری برای 
مدیران شهری بود تا اصول و ضوابط مهندسی را در طراحی 
و ساخت رعایت کنند و به آن توجه ویژه داشته باشند، گفت: 
متروپل یک حادثه تلخی بود که عبرت آموز نیز بود چرا که 
در این حادثه بحث نظارت آزمایشگاهی بر عملکرد ساخت و 
سازها دارای اشتباهی فاحش بود که یکی از دلایل فروریزش 

این ساختمان نیز همین اشتباه بود. 


